
اقتصادی

صندوق بین المللی پول:

دولت یازدهم در رشد واردات رکورد زد!
رتبه چهارم در بین 175 کشور جهان

بررسی ها نشان داد

بهره بالای بانکی در دولت یازدهم 
اقتصاد کشور را تضعیف کرده است

 کارشناس صنعت حمل  و نقل مطرح کرد

عقب افتادن راه آهن ایران
از کشورهای توسعه یافته 

تحویل زودتر از موعد بوئینگ به ایران منتفی شد
با اعتراف مدیرعامل هما و تأیید بوئینگ

صفحه۴
 شنبه۹ اردیبهشت ۱۳۹۶

۲شعبان۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۰۹

بین المللی  صنــدوق 
پول با اشــاره به رشد ۲۲ 
در  ایران  واردات  درصدی 
ایران  کرد  اعلام  سال ۹۵ 
رتبه چهــارم جهان را در 
بین ۱۷۵ کشور از این نظر 

کسب کرده است.
منتشــر  آمار  جدیدترین 
صنــدوق  ســوی  از  شــده 
بین المللی پول نشان می دهد 
واردات ایران در ســال 2016 
برابر با 1395 رشد قابل توجه 
22 درصدی داشته است و از 
نظر میزان رشــد واردات در 
میان 175 کشور جهان رتبه 
چهارم را بــه خود اختصاص 
داده و در کنــار کشــورهای 
همچون  آفریقایــی  کوچک 
گینه اســتوایی و اتیوپی قرار 

گرفته است.
به گزارش تســنیم، گینه 
استوایی با رشد 38/6 درصدی 
واردات در ســال 2016 رتبه 
نخســت جهان را از این نظر 
به خــود اختصــاص داده و 
بورکینافاسو نیز با رشد 25/3 
درصدی به همراه گرجستان با 
رشد 22/6 درصدی به ترتیب 
در رتبه های دوم و سوم از این 

نظر قرار گرفته اند.
پس از ایــران که در رتبه 
چهارم جای گرفته است کشور 
آفریقایی اتیوپی قرار دارد. رشد 
واردات این کشــور در ســال 
2016 برابر بــا 21/8 درصد 

بوده است .
این گزارش 29  بر اساس 
کشور با رشــد منفی واردات 

در سال 2016 مواجه شده اند. 
ونزوئــا با رشــد منفی 41 
درصــدی واردات، در انتهای 
رده بندی جهانی قرار گرفته 

است.
میزان رشد واردات برخی 
کشورهای دیگر در این سال 
عبارت است از: فیلیپین 19/9 

درصد، مراکش 13/2 درصد، 
مصر 11 درصد، پاکستان 8/7 
درصد، اوکراین 7 درصد، قطر 
6/8 درصد، امارات 6.2 درصد، 
بلژیک 12 درصد، چین 4/8 
درصــد، ترکیــه 4/4 درصد، 
آلمان 3/7 درصد، انگلیس 2/8 

درصد و آمریکا 1/1 درصد.

میزان رشــد واردات ایران 
در چهار ســاله دولت یازدهم 
به ترتیــب منفی 7/2 درصد، 
14/4 درصد، منفی 8/3 درصد 
و 22 درصد بوده اســت. این 
ارقام برای چهار ســاله دولت 
دهم به ترتیــب 4/8 درصد، 
منفی 0/7 درصد، منفی 8/7 
درصد و منفــی 13/5 درصد 
بوده است.نکته مهمی که در 
این میان وجود دارد آن است 
کــه دولت طی چند ماه اخیر 
تراز  بر مثبت شــدن  مداوما 
تجاری کشور تاکید کرده و آن 
را دستاورد کم نظیر خود اعام 
کرده بود، هم اکنون با توجه به 
اینکه میانگین سه سال نخست 
رشد واردات، تقریبا منفی یک 
درصد بوده است، این رقم در 

ســال پاپانی دولت یازدهم به 
22 درصــد افزایش یافته که 
تهدید مهمی برای منفی شدن 

تراز تجاری می باشد.
نکته دیگر اینکه در حالی 
میانگین ســالانه رشــد  که 
واردات در دولــت قبل منفی 
4/5 درصد بوده )که به معنای 
کاهش سالیانه 4/5 درصد از 
این  می باشــد(، طی  واردات 
دولت میانگین رشــد سالیانه 
واردات نزدیــک به 5 درصد 
رشد کرده است. )که به معنای 
افزایش سالیانه حدود 5 درصد 

به واردات می باشد( 
بــه عبــارت دیگــر روند 
کاهشی واردات در دولت قبلی 
به روند صعودی و افزایشی در 
این دولت تبدیل شده است. 

توسعه  شرکت  مدیرعامل 
آقای  پترو صنعت دریا گفت: 
روحانی و تیم اقتصادی ایشان 
۱۵00 روز است که از مسئولیت 

شانه خالی می کنند.
در  نادریــان  عبدالحمیــد 
گفت وگــو بــا »نســیم آناین« 
اقتصادی  عملکــرد  در خصوص 
دولت اظهار کــرد: آقای روحانی 

و تیم اقتصادی ایشان 1500 روز 
است که از مسئولیت شانه خالی 
می کنند و متاســفانه به اشتباه، 
سرنوشت اقتصاد ایران را به برجام 

گره زدند.
وی افــزود: آنها بازار، صنعت، 
بورس و مســکن ایران را به رکود 
کشــاندند و همه را از خود ناامید 

کردند.

آقای روحانی پای کار نایستاد 
و کارها را به جهانگیری و ویســه  
واگذار کرد. جهانگیری و ویســه 
اقتصاد مقاومتی را در حد حرف، 
شعار، سمینار و همایش در سالن 

اجاس سران پایین آوردند.
این فعال صنعت نفت با انتقاد 
از افزایش هزینه های جاری دولت 
گفت: هزینه های جاری در ابتدای 

دولت یازدهــم 88 هزار میلیارد 
تومــان بود و اکنون به 210 هزار 
اســت.  رســیده  تومان  میلیارد 
نقدینگی کشــور هم از 500 هزار 
میلیــارد تومان در ســال 92 به 
1250 هزار میلیارد تومان در سال 
95 رســیده است. وی در ادامه با 
انتقاد از محرمانه بودن قراردادهای 
نفتی گفت: چــرا باید خارجی ها 

از جزئیــات قرارداد با ایران باخبر 
باشند اما مردم، فعالان صنعت نفت 
و رسانه ها اطاعی از قراردادهای 

نفتی نداشته باشند.
نادریــان ادامه داد: در مخازن 
مشترک وضعیت خارجی ها بهتر 
اســت به طوری کــه در مخزن 
مشترک آزادگان طرف عراقی 86 

دکل مستقر کرده است.

وقتی  کرد:  وی خاطرنشــان 
امید دولت به غربی ها باشد انتظار 
بازارها،  در  اقتصادی  شــکوفایی 
صنعت، مســکن و بورس بیهوده 
است. مشکل بزرگ تئوریسین ها 
و مشاوران اقتصادی دولت جناب 
روحانی اعتقاد به خارجی و عدم 
خودبــاوری درباره تــوان داخلی 

است.

یک مدیر شرکت نفتی:

آقای روحانی و تیم اقتصادی ایشان1500 روز است از مسئولیت شانه خالی می کنند

شرکت رنو اعلام کرد: با افزایش تولید برای شرکای صنعتی 
نظیر ایران و فروش خودروهای نیمه مونتاژ به این کشــور، 
درآمدهای این شرکت در سه ماه نخست ۲0۱۷ افزایش یافته 

است.
به گزارش فارس به نقل از رویترز، رنو خودروســاز فرانسوی اعام 
کرد: از آنجایــی که تولید مدل های جدید، فــروش و قیمت گذاری 
خودروهای این شرکت را بالا برده و در عین حال تولید برای شرکای 
صنعتی نظیر ایران افزایش یافته، درآمد این شرکت در سه ماه نخست 

2017 افزایش یافته است.
بر اساس این گزارش، درآمد سه ماهه این شرکت از 10/49 میلیارد 

در مدت مشابه سال گذشته به 13/3 میلیارد یورو رسیده است.
این در حالی اســت که بر اساس نظرسنجی صورت گرفته از 10 
تحلیلگر، پیش بینی می شد که درآمدهای این شرکت به 12/49میلیارد 

یورو برسد اما درآمد کسب شده از این رقم نیز بالاتر است.
افزایــش نزدیک به 16درصدی تحویل خودروها، مهم ترین عامل 
افزایش درآمد رنو بوده اســت که درآمد این شرکت را 9/2 درصد بالا 

برده است.
فروش به شرکایی نظیر فروش خودروی میکراس به شرکت نیسان 
و همچنین فروش خودروهــای نیمه مونتاژ به ایران، درآمدهای این 

شرکت را 3/5 درصد افزایش داده است.
افزایش ۱/3 میلیون تومانی قیمت پژو ۲06

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل گفت: قیمت خودروی پژو 
206 صندوق دار مدل V8 با رشد 1/3 میلیون تومان روبرو شده است.
ســعید موتمنی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه بازار این 
روزهای خرید و فروش خودرو به دلیل نبود خریدار رونقی نداشــته 
و حتی کاهش قیمت هایی هم در انواع خودرو به وجود آمده اســت، 
اظهار داشت: نکته قابل توجه آنکه خودروسازان در این شرایط به بهانه 

اعمال نرخ جدید بیمه نامه شخص ثالث قیمت ها را افزایش داده اند.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران اتومبیل با بیان اینکه به عنوان نمونه 
قیمت خودروی پژو 206 صندوق دار مدل v8 با رشــد یک میلیون و 
300 هزار تومان روبه رو شده است، افزود: قیمت این خودرو پیش از 
ایــن 37 میلیون و 400 هزار تومان بود که با اعمال نرخ بیمه به 38 

میلیون و 700 هزار تومان رسیده است.
وی اضافــه کرد: قیمت پژو 206 تیپ 5 هم با قیمت 38 میلیون 

تومانی رشد یک میلیون و 200 هزار تومانی را تجربه کرده است.
موتمنی با اشاره به اینکه خودروهای پژو 206 تیپ 2 و پژو 405 
هم با افزایش قیمتی 300 تا 400 هزار تومانی روبه رو شده اند، گفت: 
به نظر می رسد این افزایش قیمت ها منطقی نباشد و خودروسازان بیش 
از نرخ بیمه نامه شخص ثالث بر قیمت محصولات خود اضافه کرده اند 
که در این رابطه سازمان حمایت باید ورود پیدا کرده و نظارت لازم را 

بر عملکرد شرکت های خودروساز داشته باشد.
وی تصریح کرد: افزایش قیمت ها بدون توجه به تغییر در کیفیت 

خودروها به هیچ عنوان قابل قبول نیست.

سود خودروسازان فرانسوی
 از بازار ایران افزایش یافت

دولت با هدف کنترل تــورم، بهره های ۲0 درصدی را برای 
بانک های تجاری به ارمغان آورد و با شکست یک به یک طرح های 

خروج از رکود، اقتصاد کشور را به شدت تضعیف کرد. 
به گزارش تســنیم، سال 92، با توجه به بالا بودن نسبی نرخ تورم 
مهم ترین هدف گــذاری دولت جدید، کنترل تورم بود. حتی به کمک 
فضای انتخاباتی و امیدواری مردم به تحولات، اقدام برای حل این مسئله 
آسان تر هم شده بود؛ این درحالی بود که از روز بعد از  انتخابات و حتی 
قبل از مستقر شدن دولت یازدهم، نرخ تورم مسیر رو به کاهش را در 
پیش گرفت. در این بین قیمت جهانی طا هم نزولی بود و این موضوع 
هم به کاهش بیشتر تورم کمک کرده بود. فراموش نکنیم مردم ایران به 
صورت سنتی از سنجه نرخ ارز و طا برای لمس تورم استفاده می کنند.
با حبس نقدینگی می شد تورم افسارگسیخته را کنترل کرد؛ هر چند 
دست تولید نیز بسته می شد. به این ترتیب، دولت عامدانه سود بانکی را 
بالا نگه داشت. حتی اوراق خزانه نیز با نرخی بالاتر از نرخ بانکی، عرضه 
شــد تا  بانک ها هم از رقابت منفی خود در اعطای سودهای بالا عقب 
نشــینند. این روشــی بود که دولت آن را در پیش گرفت و حالا اثرات 
مخرب آن برای اقتصاد کشور، خود را در قالب رکود و بیکاری گسترده 

در بین جوانان نشان می دهد.
البته دولت انتظار داشت با سرمایه گذاری گسترده ای که روی سیاست 
خارجی داشــته بتواند محصول برجام را در قالب ســرمایه گذاری های 
خارجی دِرو کند اما این اتفاق هرگز نیفتاد. در واقع دستیابی به توافق  
بیش از حد طول کشــید و  به دلیل ضعف های تکنیکی برجام، امکان 

صف بستن سرمایه گذاران خارجی میسر نشد.
حالا سیاســت غلط دولت اثرات خود را کم کم نشــان می دهد، با 
وضعیت موجود نقدینگی به صورت جهشــی رشــد کرده  و از حدود 
400 هــزار میلیارد تومان به رقم نجومــی 1200 هزار میلیارد تومان 
افزایش پیدا کرد. بر اساس اعام رئیس  بانک مرکزی حدود 45 درصد 
از کل دارایی بانک ها حالت ســمی و منجمد  پیدا کرده و عما امکان 
استفاده از آن وجود ندارد. بعدها مشخص شد مشکات نه از سمی بودن 
دارایی های بانک ها بلکه از تله نرخ بهره شکل گرفته است. در واقع همان 
سیاست روزهای اول دولت که به عقیده کارشناسان تا سال 93 موفق 
بود حالا به یک ابر بحران تبدیل شده است و به غیر از دو برابر کردن 
بدهی های دولتی و رساندن آن به 700 هزار میلیارد تومان از یک سو  
و عمیق کردن رکود در بخش هایی مثل صنعت و ســاختمان دستاورد 

دیگری نداشته است.
در لایه بعدی، وزیر صنعت با تاکید اشتباه روی تزریق نقدینگی به 
صنایع رکود زده عما تولید کنندگان را بدهکارتر کرد. وزیر صنعت با 
سابقه ای که پیش از این در صنایع بزرگی مثل پتروشیمی داشت، همان 
نگاه و سیاست را برای کل صنعت ایران تجویز کرد، این درحالی بود که 
صنایع کوچک و متوسط شرایط دیگری داشتند. در واقع در این دوره 
صنایع تولیدی از حالت بیکار به بیکار بدهکار تبدیل شدند. نتیجه این 
نگاه از قبل هم مشــخص بود، عمده تسهیات اعطا شده در این سطح 

بابت هزینه های جاری و امهال بدهی ها مصرف شد.
در این بین تیم وزارت اقتصاد با این فهم که پول به تنهایی کارساز 
نیســت،  وارد عمل شد و طرح تزریق هدفمند نقدینگی به واحدهای 
کوچک و متوســط را در دستور کار قرار داد. تا امروز دولت اعام کرده 
کــه حدود 16000 میلیارد تومان به 7 هزار واحد با بهره 18 درصد به 
صورت وام پرداخت کرده اســت. چنانچه در دو ماه ابتدایی این طرح، 
مبالغی مانند 300 تا 400 میلیارد تومان جذب شــد، که این موضوع 
همچنان با مقاومت سیستم بانکی مواجه بود بعد از این شاهد هستیم 
که به یکباره میزان وام های اعطا شده رشد چشم گیر پیدا کرده است. 
دلیل این موضوع آن بود که وزارت اقتصاد شرط کرده بود که این وام ها 
نباید صرف تسویه بدهی های قبلی تولید کننده شود اما بانک ها نسبت 
به این موضوع مقاومت کردند تا اینکه با فشارهایی که اعمال شد دولت 
عقب نشــینی کرد و در نهایت بانک ها شروع به وام دهی کرده و همان 
شــرایط قبل را تکرار کردند. در واقع می توان این طور نتیجه کرد که 
این وام ها فقط بانک های تجاری را چاق تر و بدهی تولیدکنندگان واقعی 

را افزون تر کرد.
در یــک جمع بندی کلی می توان این گونه بیان کرد، که با طولانی 
شدن زمان دستیابی به توافق برجام، نرخ سود بانکی برای مدت بیشتری 
بالا نگه داشته شد و به این ترتیب نقدینگی رشد جهشی پیدا کرد، بعد 
از برجام و عدم ورود سرمایه های خارجی به کشور عما استراتژی خروج 
از رکود دولت با شکست مواجه شد و تا به امروز هیچ کدام از طرح های 
رونق بخشی نیز نتوانسته تغییری در وضعیت موجود کشور ایجاد کند.

در هفتمین مجمع عمومي عادي سالیانه همراه اول، سود تقسیمی 
برای هر سهم ۷هزار ریال اعلام شد.

به گزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات سیار ایران، هفتمین مجمع 
عمومي عادي سالیانه همراه اول  صبح روز چهارشنبه 6 اردیبهشت ماه با حضور 
حدود 94/76 درصد سهامداران در سالن خلیج فارس پژوهشگاه نیرو برگزار شد.

 براســاس این گزارش، در مجمع عمومي عادي ســالیانه همراه اول پس از 
سخنان رئیس مجمع و مدیرعامل و استماع گزارش حسابرس و نظرات سهامداران؛ 
در خصوص تعیین اعضاي حقوقي هیأت مدیره، ســود تقســیمي، روزنامه هاي 

کثیرالانتشار چاپ آگهي، پاداش و حق جلسه  هیأت مدیره تصمیم گیري شد.
 در جلسه مذکور با نظرخواهي از سهامداران حاضر و استماع سخنان تعدادي 
از اعضاي هیأت رئیسه، با توزیع 98 درصد سود محقق شده موافقت، و براي هر 
سهم، تقسیم 7 هزار ریال سود در نظر گرفته و مقرر شد سود سهامداران حقیقي 

از 16 اردیبهشت لغایت 10خردادماه واریز شود.
همچنین در خصوص میزان پاداش و حق جلسه هیئت مدیره و نیز انتخاب 
روزنامه برای چاپ آگهی های مجمع تصمیم گیری شــد. بر این اساس مقرر شد 
پاداش و حق جلســه اعضــای حقوقی هیئت مدیره؛ شــامل »مخابرات ایران«، 
»گسترش الکترونیک مبین«، »مهر اقتصاد مبین«، »مخابرات استان اصفهان« و 
»مخابرات استان تهران« همچون سه سال گذشته پرداخت شود و افزایشی نداشته 
باشــد. در ادامه این مراسم در جلسه فوق العاده، دو عضو حقوقی هیئت مدیره به 
علت انحال شرکت های مخابرات استان های تهران و اصفهان و ادغام در شرکت 
مخابرات ایران، تغییر و شــرکت های »مدیریت سامان سازه غدیر« و »کاراشاپ« 

به عنوان جایگزین معرفی شدند.
در این مراسم، وحید صدوقي مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار ایران، گزارش 

جامعي از عملکرد سال 1395 شرکت به مجمع سهامداران ارائه کرد.
صدوقي ضمن تبریک عید مبعث و یادآوری اینکه سال 1396 به سال »اقتصاد 
مقاومتی؛ تولید- اشــتغال« نامگذاري شده است، اظهار داشت: امید است که در 
این ســال با حمایت همکاران همراه اولی و سهامداران، بتوانیم سهمی در تحقق 
این شــعار ایفا کنیم. در سال گذشته که سال »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل« 
بود با عملکرد چشمگیر در زمینه توسعه شبکه، موفق به عمل به این شعار شده 

و روسفید شدیم. 
وي افزود: خوشبختانه در سال مالی منتهی به 30 اسفندماه 1395، براساس 
گزارشــات ارائه شــده همراه اول برای چهارمین سال پیاپی، موفق به کسب نظر 
مقبول حسابرس مستقل شده است و این مسئله با توجه به درآمد بیش از 10هزار 

میلیارد تومانی همراه اول در سال 95 قابل توجه است.
مدیرعامل همراه اول با تشــریح دستاوردهای توسعه بازار و سبد محصولات 
این شرکت در سال 95 گفت: طی 18 سال نخست فعالیت همراه اول، 34 عنوان 
ســرویس به مشترکین ارائه شــده ولی طی 5 سال پس از تدوین راهبرد همراه 
نوین یعنی سال های 91 تا 95 ، 115 عنوان سرویس جدید به مشترکین عرضه 
شده است.صدوقی با اشاره به جذب بیش از 9/3 میلیون مشترک جدید در سال 
95، جذب مشترک دائمی را بیش از 786 هزار و جذب مشترک اعتباری را بیش 

از 8 میلیون و پانصد هزار اعام کرد.
وی گفت: طی اجرای راهبرد 5 ســاله همراه اول حدود 35 میلیون مشترک 
جذب شده و هم اکنون اپراتور اول بیش از 86 میلیون  سیم کارت واگذار کرده 
است.وی با بیان اینکه طی سال های 93 و 94 همراه اول در دو سال پیاپی موفق 
به کسب رتبه نخســت اپراتورهای تلفن همراه کشور در ارزیابی سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی شده است، اظهار امیدواری کرد: در سال جاری، عاوه 
بر اعام نتایج ارزیابی امسال، نتایج ارزیابی فاوا در سال گذشته نیز بعد از گذشت 
ماهها، بالاخره اعام شــود.وی در خصوص مبالغ پرداختی به دولت نیز گفت: از 
ســال 88 سال واگذاری شــرکت به بخش خصوصی هر ساله مبالغ پرداختی به 
دولت افزایش داشته و در سال 95 این مبلغ به 5958 میلیارد تومان رسیده است 
که رقم بسیار بزرگی است. مدیرعامل همراه اول در پایان با اشاره به استقرار انواع 
سیســتم های مدیریت در اپراتور اول گفت: در سال گذشته 12 عنوان گواهینامه 

اخذ و یا تمدید شده است.

در مجمع عمومی عادی سالیانه تصویب شد

تقسیم سود 7 هزار ریالی 
برای هر سهم همراه اول

دبیر کل کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران می گوید: 
هر دولتی که می خواهد ســر کار بیاید باید محکم و قاطع جلوی 
سوء استفاده ها را بگیرد و با فساد اداری و رانت خواری مقابله کند.

هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: امروز خیلی از تولیدکننده ها 
می توانند سرمایه هایشان را در بانک بگذارند و سودش را بگیرند و دغدغه 
تولید نداشته باشند ولی همت می کنند که در شرایط نبود نقدینگی و با 

وجود فشارهای داخلی و خارجی کارخانه ها را سرپا نگه داشته اند.
وی افزود: تولیدکننده ای که با دلار 7 تومان، کارخانه تأسیس کرده، 
بــه محض این که زمینش بر خیابان قــرار می گیرد، بافاصله به فروش 
کارخانه اقدام می کند، چون تولید با شرایط فعلی برایش نمی صرفد و از 
عهده مالیات و هزینه سنگین آب و برق برنمی آید؛ در حالی که اگر دولت 
این تولیدکننده که سرمایه اش را در جهت تولید مملکت خود به کار گرفته 
حمایت کند، هم تولید کننده آسوده خاطر می شود و هم تولید نمی خوابد.

این مقام مسئول کارگری با بیان اینکه در حال حاضر مشاغل غیرپایدار 
بیشتر از مشاغل پایدار است و اشتغال غیر رسمی و موقت زیاد شده است، 
گفت: اگر می گوییم ماده 7 قانون کار را اصاح کنند برای آن اســت که 
کارگران امنیت شغلی داشته باشند. وقتی شغل های دائم و پایدار معرفی 

نشوند به گسترش بیکاری منجر می شود.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران ادامه داد: وقتی با 
کارگران قرارداد موقت می بندیم، انگیزه کار و آینده شغلی آنها را از بین 

می بریم و نداشتن امنیت شغلی کارگر خود باعث بیکاری می شود.

در حالی که وزارت راه برای خرید هواپیماهای گرانقیمت دنبال 
هواپیماسازی های بین المللی راه افتاده است، یک کارشناس راه  آهن 

گفت: در بخش ریل از کشورهای توسعه یافته عقب  هستیم.
محمد ساطعی در مقایسه  بین کشور های پیشرو در صنعت ریلی بیان 
کرد:  طول خطوط راه آهن در روســیه 128 هزار کیلومتر و در چین بیش 
از 100 هزار کیلومتر اســت جالب اســت بدانید که کشــور چین تا سال 
2000 میادی کمتر از 50 هزار کیلومتر ریل داشت، اما هم اکنون به بیش 
از 100 هزار کیلومتر رسیده است، در کشور آمریکا نیز 224 هزار کیلومتر 
راه آهن ساخته شده است و اولین کشور جهان از نظر طول خطوط راه آهن 

است.
ایــن کارشــناس صنعت ریلی ادامه داد: کشــور چیــن  46 درصد از 
سرمایه گذاری  طرح های زیرساختی کشور خود را به بخش ریلی اختصاص 
داده است ، با این وجود ایران همچنان نسبت به کشورهای توسعه یافته و 
در حال توسعه از نظر صنعت ریلی فاصله زیادی دارد و این بخش پتانسیل 

خوبی برای سرمایه گذاری و جذب سرمایه گذار خارجی دارد.
وی اضافه کرد: هزینه ساخت هر کیلومتر راه آهن 7 میلیارد تومان است، 
یعنی برای توسعه سیستم ریلی از 11هزار کیلومتر کنونی به 25هزار کیلومتر 
اهداف برنامه توســعه چهارم، نیاز به 28 تا 30 میلیارد دلار سرمایه گذاری 
است که باید بخشی از این سرمایه گذاری  با مشارکت سرمایه گذاران خارجی 

انجام شود و دولت هم چنین برنامه ای دارد.
ساطعی درباره سهم حمل و نقل ریلی در جابه جایی بار کشور توضیح 
داد:  میزان بار جا به جا شده توسط خطوط ریلی در دهه 70، حدود 25 میلیون 
تن در سال بود و در دهه 80 به 30 میلیون تن و در دهه 90 به 34 میلیون 
تن در سال رسید .گفتنی است یکی از انتقادات اساسی به وزارت راه دولت 
یازدهم، توجه بیش از حد به خریدهای گرانقیمت صنعت هوایی است در 

حالی که توسعه ریلی و جاده ای اولویت بالاتری برای کشور دارد.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

دولت آینده باید با فساد اداری
 و رانتخواری برخورد کند

تولیدکنندگان  انجمن  دبیر 
شال و روســری در نامه ای به 
وزیر صنعت نوشــته اســت: 
کارخانه های  اینکــه  وجود  با 
با صرف  روسری  و  تولید شال 
اما  به روز شده  میلیون ها دلار 
واردات این کالاهای دارای تولید 
داخل همچنان ادامه دارد و این 
صنعت را به آســتانه تعطیلی 

کامل رسانده است.
در نامــه علی اصغــر ربانی به 

نسخه ای  که  نعمت زاده  محمدرضا 
از آن به روزنامه کیهان ارسال شده 
آمده است: بیش از هشت ماه است 
که با تمام توان جهت جلوگیری از 
تعطیل شــدن کامل صنعت تولید 
شــال و روســری مکاتبه داشته و 
جلسات مکرری با بالاترین رده های 
گمرک داشته ام اما هیچ امیدی برای 
آینده این صنعت متصور نیستیم و 
باید در انتظار پیوستن هزاران بیکار 
به جمعیت میلیونی بیکاران باشیم.

وی با اشاره به صرف میلیون ها 
دلار بــرای ایجاد و بــه روز کردن 
صنعت شــال و روسری ادامه داده 
است: کارخانه های بافت پارچه های 
مورد نیازمان مثل کرپ ناز کرمانشاه، 
حجاب شهرکرد و نساجی مازندران 
را در کشــور داریم. دهها کارخانه 
چاپ پارچه های با کیفیت بســیار 
بالا که ماشــین آلات خود را به روز 
انســانی متبحر  با نیروی  کرده اند 
وجود دارد.یک بــازار فروش 200 

میلیــون تکه ای که مشــتری آن 
30 میلیون نفر هســتند در کشور 
داریم اما بــا مصیبت تعطیلی این 
صنعت مواجه هستیم.دبیر انجمن 
تولیدکنندگان شال و روسری ایران 
با اعام اینکه حریر پردیس شهریار 
که بزرگترین و مجهزترین کارخانه 
تولید این کالا اســت و یکهزار نفر 
کارگر دارد در آستانه تعطیلی قرار 
گرفته، در نامه خود آورده اســت: 
ســالانه حــدود 500 میلیون دلار 

ارز برای ورود شــال و روســری از 
کشور خارج می شود که 80 درصد 
آن نصیب چین شــده و مابقی به 
ترکیه می رســد.ربانی صفت افزوده 
است: وارد کنندگان این کالا با دور 
زدن قوانین گمرکی و کم اظهاری 
قیمت، ماهانه میلیون ها عدد روسری 
و شال آماده را به صورت رول و در 
قالب پارچه با تعرفه بســیار پایین 
وارد کشــور می کننــد اما گمرک 
می گویــد که به تعرفه نمی شــود 

دست زد. با قوانین و عملکرد موجود 
در گمرکات تمــام تولیدکنندگان 
تبدیــل به وارد کننده شــده اند یا 
در آینده نزدیک می شــوند چرا که 
تولیدکننــدگان چینی و ترکیه ای 
بــه واردکننــدگان ایرانی، بصورت 
نسیه کالا می فروشند.گفتنی است 
دبیر انجمن تولیدکنندگان شال و 
روسری اعام کرد که وزارت صنعت 
پاسخی به نامه اش نداده و پیگیری ها 

هم بی نتیجه مانده است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان شال و روسری در نامه ای به وزیر صنعت:

صنعت تولید شال و روسری در آستانه تعطیلی کامل قرار دارد

بر اساس اطلاعات منتشره 
در سایت سازمان بورس، سود 
شرکت های بورس تهران طی 
سالهای ۹3 تا ۹۵ حدود ۱۱ هزار 
میلیــارد تومان کاهش یافته 

است.
به گزارش »نســیم آناین«، 
دولت تدبیر و امید با وعده بهبود 
معیشت مردم توانست از سال 92 
قوه مجریه را به دست بگیرد، ولی 
در میدان عمل بنا به نظر بسیاری 
کارشناسان و صاحب نظران حوزه 
اقتصاد، بســیار پایین تــر از حد 
انتظار ظاهر شد. یکی از بخش های 

اطلاعات منتشره در سازمان بورس نشان داد

کاهش 11 هزار میلیارد تومانی سود شرکت های بورسی در دولت یازدهم
اقتصاد که در ســال های فعالیت 
دولــت روحانی روزهای بســیار 
پرفشــاری را تجربه کــرد، بازار 
ســرمایه بود. شــاخص بورس در 
چهار ســال گذشــته تحت تأثیر 
عوامل مختلف نوسان های زیادی 
را تجربه کرد که این مســئله به 
زیان میلیاردی سهامداران بورس 
به خصوص بعد از پایان مذاکرات 
هســته ای در برهه هــای مختلف 

انجامید.
رئیس دولت یازدهم به عنوان 
اولین رئیس دولت در تاریخ کشور 
با دعوت مردم به سرمایه گذاری در 

بورس علنا در فرآیند بازار سرمایه 
دخالــت کرد و زمینه ضرر و زیان 
بی سابقه سهامداران بازار سرمایه 

را فراهم کــرد. اما ماجرای اوضاع 
بد بورس در دولت تدبیر و امید به 
همین جا ختم نمی شود. بررسی ها 

نشان می دهد که سود شرکت های 
بورسی در سال های فعالیت دولت 
یازدهم حــدود 11 هزار میلیارد 

کاهش یافته است.
بر اساس اطاعات منتشر شده 
در ســایت ســازمان بورس، روند 
بورس  پیش بینی سود شرکتهای 
کــه در دولت دهم هر ســاله با 
افزایش مواجه می شد از زمان روی 
کارآمدن دولت روحانی تغییر کرده 
و جای خود را به کاهش داده است.
شرکت های  سود  پیش بینی 
بورس تهران در دولت گذشــته 
)طی سالهای 1389 تا 1392(، 

38 هزار میلیارد تومان افزایش 
یافته بود، اما طی سال 1393 تا 
1395 در دولت روحانی 11 هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته است. 
بر اساس اطاعات موجود سود 
پیش بینی شده شرکتهای بورسی 
در پایان ســال 95 به کمترین 
میزان خــود از ابتدای روی کار 
آمدن دولت روحانی رسیده است. 
باید دید مسئولان سازمان بورس 
که عملکرد بسیار پر انتقادی را در 
چهار سال گذشته انجام داده اند، 
چه پاسخی در خصوص این آمار 

ناامید کننده خواهند داشت.

در حالی که مسئولان وزارت 
صنعت از تعیین تکلیف کارخانه 
تا پایان سال گذشته خبر  ارج 
واحد صنعتی  این  بودند،  داده 
همچنان تعطیل بوده و با گذشت 
نزدیــک به دو مــاه به تازگی 
مشخص  آن  واگذاری  وضعیت 

شده است. 
به گزارش فارس، چندی پیش 
کارخانــه 80 ســاله ارج به دلیل 
مشکاتی مانند عدم به  روز رساندن 
تجهیزات و همچنین انتصاب مدیران 
دولتی طی سال های اخیر کم کم رو 
به تعطیلی رفت و تولید آن در خرداد 

سال گذشته عماً متوقف شد.
پس از اعــام این خبر، عباس 
هاشمی، مدیر کل دفتر صنایع فلزی 
و لوازم خانگی وزارت صنعت در نیمه 
دی 95 از تعییــن تکلیف کارخانه 
ارج تــا دو مــاه آینــده در صورت 
مثبت بودن روند مذاکرات با بخش 
خصوصی داخلی و برندهای متقاضی 
خارجی خبر داده بود.با توجه به این 
اظهار نظر، موضوع اداره و واگذاری 
کارخانه ارج باید در نهایت تا پایان 
سال گذشته تعیین تکلیف می شد، 
اما نه تنها ایــن اتفاق نیفتاد، بلکه 
هم اکنون با گذشــت بیش از یک 

ماه از ســال 96 هنــوز اتفاقی در 
مــورد کارخانــه ارج نیفتاده و این 
واحد صنعتی همچنان تعطیل است.
به این ترتیب برای تعیین تکلیف 
و واگــذاری کارخانه و برند قدیمی 
ارج وعده های مختلفی داده شــد، 
ولی هنــوز هیچ یک از این وعده ها 
عملی نشده است.وی در آن زمان 
اعــام کرده بود کــه بانک، قیمت 
زمین را تعیین می کنــد، اما وزیر 
صنعت اعتقاد دارد که این زمین ها 
به هیچ  وجه قابل واگذاری نیستند 
که قیمت گذاری شوند، چرا که این 

زمین ها کاربرد دیگری دارند.

با وجود اینکه مدیرکل صنایع 
فلزی وزارت صنعت، سال گذشته 
اعــام کرده بــود به خریــداران 
بخش خصوصی توصیه کردیم که 
بیشتر از منابع مالی خارجی برای 
خرید ارج اســتفاده کننــد، اما در 
جدیدتریــن موضع وزارت صنعت، 
یک سرمایه گذار 100 درصد ایرانی 
برای خرید ارج انتخاب شد.هاشمی، 
چنــد روز پیش با اشــاره به اینکه 
سرمایه گذار ارج 100 درصد ایرانی 
است، در مورد وضعیت ارج پس از 
واگذاری عنوان کرد: ســرمایه گذار 
این کارخانه ایرانــی خواهد بود و 

وزارتخانه یک گروه تولیدی مناسب 
را در کنــار کار قرار می دهد، عاوه 
بر این، تکنولوژی و قالب از ســوی 
ســرمایه گذار و از طــرف برندهای 
جهانی پیشرفته اروپایی خریداری 
می شود و قرارداد مستمری مربوط 
بــه انتقال تکنولــوژی، تحقیقات، 
آموزش و قالب به امضا خواهد رسید.

وی در مورد نحوه قیمت گذاری 
ارج نیز گفته اســت: سرمایه گذار 
کارخانه معتقد است که با توجه به 
وضعیت فعلی ارج باید کار را از صفر 
آغاز کند و تجهیزات و قالب فعلی به 
روز نیست و تنها یک زمین و سالن 

از کارخانه ارج به جا مانده است.
بــه این ترتیب طــی چند ماه 
اخیــر موضــع وزارت صنعت در 
زمینه واگذاری ارج به شرکت های 
خارجی تغییر کرد و تعیین تکلیف 
آن نیــز پس از نزدیــک به دو ماه 
صورت گرفت. ضمن اینکه قرار شد 
این کارخانه به یک شرکت داخلی 
واگذار شــده و عاوه بر این، طبق 
اظهار نظر هاشــمی، قیمت گذاری 
کارخانــه بــدون در نظــر گرفتن 
تجهیزات آن صورت گرفته که با این 
کار قیمت پایین تری برای کارخانه 

لحاظ خواهد شد.

بعد از مدت ها جوسازی دولت و 
برخی رسانه ها مبنی بر ورود اولین 
هواپیمای بوئینگ در سال جاری، 
مدیرعامل هما از عملی نشدن این 
وعده خبر داد و سخنگوی بوئینگ 

هم این موضوع را تأیید کرد.
مدیرعامــل همــا در گفت وگو با 
پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی 
اعــام کرد: بوئینگ اخیرا پیشــنهاد 
خرید یــک فرونــد هواپیمایی را که 
شرکت )ترکیش ایرلاینز( از خرید آن 
انصراف داده بود به ایران مطرح کرد و 
ما ضمن استقبال از پیشنهاد بوئینگ 
بررســی های فنی و تخصصی را انجام 
دادیم، امــا پس از بررســی های فنی 
و اقتصــادی و درســت زمانی که 90 
درصد موافق خرید این هواپیما بودیم 
دیگر این هواپیما موجود نبود!پس از 
آنکــه فرهاد پرورش، از موجود نبودن 
بوئینگ 777 درخواستی ایران که قرار 
بود زودتر از موعد تحویل شود سخن 

گفت، طرف آمریکایی هم بدون توضیح 
دلائل این خلف وعده، یادآور شد که در 
همه موارد از دستورالعمل های دولتش 

پیروی می کند.
به گزارش فارس، ماجرا از آن قرار 
است که شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسامی )هما( چندی پیش اعام کرده 
بود یک فروند بوئینگ 777 سفارشی 
خطوط هوایی ترکیه را که مرجوع شده 
بود، به جای هواپیماهایی که بناست در 
سال های آینده از بوئینگ تحویل دهد، 

تحویل می گیرد.
اما چند روز پیش مدیرعامل این 
شرکت به ناگاه گفت که آمریکایی ها 
از موجود نبودن این هواپیما برای ایران 
سخن گفته اند؛ مدیر ایرانی از مجموعه 
تحت امر خــود دفاع کرد و گفت که 
کنسل شدن این تحویل زودتر از موعد، 

به دلیل بی پولی هما نیست.
تبعیت از خط قرمزهای آمریکا

یکی از ســخنگوهای بوئینگ که 

نامش برده نشــده، در این خصوص با 
رویترز مصاحبــه کرده و بدون توضیح 
در خصوص علــت این بدعهدی، گفته 
که بوئینگ به قراردادی که پائیز ســال 
گذشــته در تهران امضا کرده، پایبند 
است.سخنگوی بوئینگ به رویترز گفته: 
»بوئینگ و ایران ایــر به کار خود برای 
اجرای قرارداد فروش هواپیماهای تجاری 
که در دسامبر 2016 امضاء شد، ادامه 
می دهند؛ در آنجا مــا گفته بودیم که 
اولین پرنده ها در ســال 2018 به ایران 
می رسند.«سخنگو که احتمالاً از موضع 
دولت جدید آمریکا در قبال برجام اطاع 
دارد، در ادامه با لحنی که می توان آن را 
برای طرف ایرانی اخطارآمیز تلقی کرد، 
گفته: »در همه قراردادها با ایرلاین های 
تأیید شــده ایرانــی، از خط و خطوط 
ترسیم شده توسط دولت آمریکا تبعیت 

خواهیم کرد«.
وعده انتخاباتی پرید!

تســنیم هــم در گزارشــی بــه 

راه  وزارت  مســئولان  عکس العمــل 
در قبال عملی نشــدن وعــده ورود 
اولین هواپیمای بوئینگ نو در ســال 
جاری میادی پرداخت. بر اساس این 
گــزارش، ماجرای ورود اولین بوئینگ 
نو ناوگان هوایی کشــور ماه هاست به 
دســتاویزی برای تبلیغات زودهنگام 
انتخاباتی مســئولان و مدیران وزارت 
راه و شهرســازی تبدیل شــده است. 
هواپیمایی که به گفته قائم مقام وزیر 
راه و شهرســازی و مدیرعامــل هما، 
هواپیمایی ترکیه از تحویل گرفتن آن 
انصراف داده بود. مرجوعی، انصرافی و 
اخیرا هم »دم ســفید« نام هایی بوده 
که برای بوئینگ 777 ترکیش لاین به 

کار رفته است.
اصغــر فخریه کاشــان قائم مقام 
وزیــر راه و شهرســازی 20 فروردین 
ماه امســال درباره این هواپیما گفته 
بود: »هواپیمای بوئینگ 777 در نوبت 
تحویل ترکیش بوده که این شــرکت 

بــه دلایلــی از تحویــل آن منصرف 
شده است. هواپیماسازی بوئینگ نیز 
پیشنهاد تحویل این هواپیما را به ایران 
ایر داد که قرار اســت تا یک ماه آینده 

تحویل شود.«
آقای وزیر واقعیت را 

خواهد گفت؟
پیگیری هــای تســنیم حاکی از 
آن اســت که اتفاقات پشــت پرده ای 
در کار بوده تــا مانع تحویل بوئینگ 
ترکیش ایرلاین به هواپیمایی جمهوری 
اسامی ایران شــود. در واقع مشکل 
عدم ورود این هواپیما نه از مشــکل 
مالی ایران ایر بوده و نه از تعلل بانک 
مرکزی . حقیقت ماجرا همان چیزی 
است که وزارت راه و شهرسازی حاضر 
نیست درباره آن اطاع رسانی شفافی 
انجام دهــد. وزارتخانــه ای که وزیر 
آن یکی از شــعارهای همیشگی اش 
ضــرورت دسترســی آزاد مــردم به 
اطاعات بوده است.حال باید منتظر 

ماند و دید که آقای وزیر دلیل واقعی 
منتفی شدن هواپیما دُم سفید سابق 
را اعــام می کند یا خیــر. آیا وی در 
حاشــیه یک برنامه راهی یا مسکنی 
حاضر می شود در این رابطه واقعیت ها 

را بگوید؟
هر چنــد خیلی نباید به برخورد 
شایسته عباس آخوندی در این رابطه 
امیدوار بــود، چرا کــه چندی قبل 
در خال اســتفاده تبلیغاتی از ورود 
بوئینگ ترکیش،  اتفاق عجیبی افتاد. 
وزیر راه و شهرسازی در حاشیه یکی 
از جلســات هیئت دولت در پاسخ به 
ســؤال خبرنگاری مبنی بر این که آیا 
ایرباس ســوم )330( وارد شــده به 
ایران مرجوعی کشــور کلمبیا است، 
گفته بود: »مرجوعی یعنی چی، این 
حرف هــای عجیبی اســت. خبرنگار 
باید یک جُو عقل داشــته باشد. شما 
حرفه ای نیســتید و از خبرنگاری سر 

در نمی آورید، بروید بابا«.

تعویق در وعده  وزارت صنعت برای تعیین تکلیف وضعیت ارج


